
وضعیت استقلال از همیشه بحرانی تر است. این 
تیم به خاطر سوءمدیریت شدید چند روز سر همه 
را با قضیه به خدمت گرفتن علیرضا بیرانوند گرم 
کرد، ولی در نهایت بیرانوند در پرسپولیس ماند و 
حجت کریمی متهم ردیف اول استعفا داد و رفت. 
در روزهایی که تیم ها مشغول به خدمت گرفتن 
بازیکن جدید هس��تند، اس��تقلالی ها نگران تر 
از همیش��ه وضعیت تیم محبوب ش��ان را دنبال 
می کنند. اما حجت کریمی با انتش��ار یک بیانیه 
رفت تا به هیچ کس نسبت به ش��رایط استقلال 
توضیحی ندهد. جواد نکونام، سرپرس��ت تیم و 
بازیکنان هم نارضایتی شان را از این اوضاع صراحتاً 
اع��لام کرده اند. جالب اینجاس��ت وزارت ورزش 
مدعی ش��ده کریمی کتبی اس��تعفا نداده است. 
سقف قرارداد نیز به چالش های تیم اضافه شده و 
گفته می شود رقم قرارداد 12 بازیکن آبی ها با در 
نظر گرفتن آپشن های درج شده بیشتر از سقف 

تعیین شده برای کل باشگاه است. 
  خداحافظی با جان نثار

سرپرس��ت مدیرعاملی مس��تعفی طوری ژست 
بزرگ، مط��رح و محب��وب بودن گرفت��ه بود که 
خودش هم باورش ش��ده بود. قرار ب��ود با آوردن 
بیرانوند بم��ب بترکاند، اما با ماندگار ش��دن گلر 
ملی پوش در پرسپولیس، بمب اصلی در اردوگاه 
آبی منفجر ش��د تا ابتدا علی امی��ری، قائم مقام 
باشگاه از س��مت خود اس��تعفا دهد و متعاقب او 
حجت کرمی هم خبر از جدایی از جمع آبی پوشان 
بدهد. همان ها که تا همین هفته پیش بنر می زدند 
که ما جانث��ار، توانمند و زحمتک��ش در خدمت 

استقلال هستیم. حجت کریمی به هیچ وجه در 
حد و اندازه های باشگاه اس��تقلال نبود و به رغم 
اینکه تغییر مدیریت در فصل نقل و انتقالات عرف 
نیست، ولی قطعاً ماندنش ضرر بیشتری به آبی ها 
می زد. بنر »جان  نثار« و حضور هانی کرده در اولین 
تمرین ج��واد نکونام، بس نبود که ب��ه ناگاه خبر 
مذاکره مدیران اس��تقلال با بیرانوند منتشر شد. 
مذاکره ای به ارزش 95 میلیارد تومان که به گفته 

نکونام از اول هم معلوم بود سرکاری است. 
کریم��ی حتی در متن اس��تعفایش هم دس��ت از 
رفتارهای پوپولیستی برنداش��ت و علاوه  بر اینکه 
خ��ودش را ح��لال مش��کلات نامیده، س��ازمان 
خصوصی س��ازی را عامل همه مشکلات استقلال 
خوانده اس��ت. حجت کریمی مدعی شده در زمان 
شروع کار آبی ها حتی توان خرید آب معدنی را هم 
نداشتند و پرداخت بدهی سنگین استراماچونی، 
پادوانی، باشگاه شباب الاهلی امارات، بستن پرونده 
ش��اکیان خارجی و اس��تخدام جواد نکونام را جزو 
زحماتش دانسته و رئیس سازمان خصوصی سازی یا 
همان رئیس مجمع باشگاه را عامل بی نتیجه ماندن 

تلاش هایش دانسته است. 
  مخالفت با جلسه شبانه

بااین ح��ال وزارت ورزش خیلی زود نس��بت به این 
اتفاق واکنش نشان داد و اعلام کرد استعفای کتبی به 
دست وزیر نرسیده است. به گفته معتمدکیا، مدیرکل 
روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت ورزش و جوانان 
گویا گفته شده جانشین حجت کریمی در جلسه ای 
شبانه انتخاب خواهد شد، اما حمید سجادی با این 
موضوع مخالفت کرده است: »فرآیند رسمی اعلام 

استعفا و پس از آن بررس��ی و تصمیم گیری درباره 
استعفا و انتخاب فرد جدید مشخص است. ابتدا باید 
استعفا رسمی ش��ود و پس از آن با بررسی استعفا و 
موافقت احتمال��ی و اخذ اس��تعلام های مربوطه از 
دس��تگاه های ذی صلاح، سرپرست جدید مشخص 
شود، اما برخی افراد غیرورزش��ی که خارج از حوزه 
ورزش حضور دارند از سر دلسوزی به دنبال انتخاب 
شبانه یا برگزاری جلسه هیئت مدیره پیش از دریافت 
استعفای رسمی بودند که وزارت ورزش در این جلسه 

شرکت نکرد.«
   ناراحتی نکونام

خبر اس��تعفای جواد نکونام هم روز پنج شنبه به 
گوش رس��ید، اما از همان ابتدا معلوم بود که نکو 
به این زودی میدان را خالی نمی کند. تمرین روز 
پنج شنبه استقلال با حضور سرمربی برگزار شد که 
کریمی او را انتخاب کرده بود و معلوم نیست از نظر 
مدیرعامل جدید هم نکونام بهترین گزینه است یا 
نه. سرمربی در گفت وگو با خبرنگاران از حال و روز 
باشگاه انتقاد کرد: »شرایط تیم اصلاً خوب نیست. 
همه گفتند مشکلات حل می شود، اما هیچ اتفاقی 
رخ نداد تا اینکه مدیرعامل ه��م رفت. هواداران 
برای حمایت از اس��تقلال آمدند، ولی دیدید چه 
اتفاقاتی روی سکو رقم زدند. حضور مردم زیر سایه 
آن اتفاق پنهان شد، اما مردم ما باهوش هستند. 
تنها تیمی هستیم که پارسال 2۰ بازیکن و امسال 
هفت بازیکنش کم شدند و 1۳ بازیکن داریم. تا 

روز آخر تمام جانم را می گذارم.« 
سقف قرارداد چالش دیگری است که استقلالی ها و 
به ویژه نکونام با آن مخالف است: »از من سؤال شد 

که سقف 15 میلیارد برای استقلال درست است؛ 
به عنوان مثال می پرسم بیرانوند با 15 میلیارد به 
پرسپولیس رفت؟ عارف آقاسی را می خواستیم، 
ولی به تراکتور منتقل شد. بهتر است اسم دیگری 
را نیاورم، اما س��ه بازیکنی که می خواستم با پول 
خوب به تیم های دیگر رفتند. نوش جانشان، اما 
ما هم باید ی��ک تیم خوب ببندی��م. نمی خواهم 
کس��ی نگران من باش��د. تا این هواداران هستند 
تنها نیستم، اما تیم، باشگاه و هواداران را نباید تنها 
بگذارند. اینجا مربی هستم و باید وظیفه ام را انجام 
بدهم. باید یک تیم قوی ببندیم. ما اصلاً نمی توانیم 
با چند تیم مقابله کنیم. م��ا دو بازیکن گرفتیم و 
هفت بازیکن از دست دادیم. با جذب پنج بازیکن 

تیم مان تازه به حالت عادی برمی گردد.« 
   بازیچه 2 ارگان

روزبه  چش��می آوارگی اس��تقلال بی��ن وزارت 
ورزش و سازمان خصوصی را عامل بحرانی شدن 
اوضاع عنوان کرد. کاپیتان اس��تقلال با اشاره به 
رقم های قرارداد سایر تیم ها گفت:  »یک  مشکلی 
بین وزارت ورزش و س��ازمان خصوصی س��ازی 
اس��ت که ضربه اش را فقط هواداران می خورند. 
اگر مدیر جدی��د از طرف وزارت بیاید، س��ازمان 
خصوصی س��ازی با او لج می کند و اگر از سمت 
خصوصی سازی بیاید، وزارت با او لج خواهد کرد. 
ما این وسط شده ایم بازیچه دست این دو ارگان. 
وقتی نه بازیکنی می گیری، نه مش��کل، باشگاه 
را حل می کنی و نه مش��کل بازیکن را از تیم چه 
می خواهی؟ الان که اصلًا مس��ئولی نیست. آن 

زمان که بود هم هزار تا مشکل داشتیم.«

توجه بی��ش از حد ب��ه فوتبال و پرداخ��ت پاداش ه��ای نجومی به 
فوتبالیس��ت ها تبعیض غیرقابل انکاری اس��ت که هم��واره گلایه 
قهرمانان و مدال آوران را به همراه داشته است. با اینکه همیشه در بازی های آسیایی و المپیک تمام 
بار مدال آوری روی دوش رشته های غیرفوتبالی بوده، اما در نهایت پاداش های دلاری و امتیاز واردات 

خودروی خارجی نصیب بازیکنان فوتبال می شود. اخیراً هم بحث ترخیص 
چند خودروی لوکس برخی ملی پوش��ان فوتبال از گمرک داغ دل 
ورزشکاران را تازه کرده است. ذبیح الله پورشیب، کاپیتان تیم ملی 
کاراته در گفت وگو با ایرنا ضمن تأکید بر تبعیض بیش از حد حاکم 
بر ورزش کشور گفت: »همه ورزشکاران رشته های مختلف از این 

شرایط نابرابر و تبعیض گلایه دارند. ما حتی هنوز پاداش دو 
سال گذشته خود را از وزارت ورزش دریافت نکرده ایم! 

خیلی از رش��ته ها م��دال می گیرند و برای کش��ور 
افتخارآفرینی می کنند، اما دیگران قبل از مسابقه، 
حین پیکارها و بعد از آن پ��اداش می گیرند، آن 
هم بدون هیچ دس��تاورد خاصی. این تبعیض ها 
خوب نیست و انگیزه را کاهش می دهد. ما هم 
از جوانی و زندگی خودمان گذشته ایم. قرارداد 
یک بازیک��ن فوتبال برای یک فصل بیش��تر از 
هزینه های 2۰ سال یک ورزشکار دیگر است. 
ما وظیفه خودمان را می دانیم، اما مس��ئولان 
وزارت ورزش و رؤسای فدراسیون ها هم باید از 

حق بچه ها دفاع کنند.«

اولین مربی تیراندازی ایرانی با مدرک A جهانی

پاداش 2 سال پیش را هنوز نگرفته ایم!

مربی تیم ملی تیراندازی ایران موفق به اخذ مدرک کلاس A بین المللی        خبر
از ISSF شد. محسن نصراصفهانی توانست بالاترین مدرک فدراسیون 
جهانی تیراندازی را دریافت کند. تیراندازی کشورمان در چند سال اخیر موفقیت های چشمگیر زیادی 
به دست آورده تا جایی که نگاه ها به این رش��ته تغییر کرده و همه از تیراندازی ایران انتظار مدال آوری 
دارند. علاوه  بر اینکه تیراندازان ما رقبای سرسختی برای حریفان جهانی خود هستند، در بخش مربیگری 
نیز موفق بوده ایم. نصراصفهانی از سال 97 هدایت تیم تپانچه کشورمان را در اختیار دارد و در این مدت 
14 مدال خوش��رنگ جهانی و المپیک برای تیراندازی ایران به ارمغان آمده است. در وصف درخشش 
رشته تیراندازی همین بس که فدراسیون جهانی برای اولین بار مدرک A بین المللی خود را به یک مربی 
ایرانی اعطا کرده است. مسئولیت محسن نصراصفهانی از این پس سنگین تر از قبل می شود و مردم و 

جامعه ورزش منتظرند تا شاهد درخشش شاگردان او در بازی های آسیایی و المپیک پاریس باشند.

توکلی:بودجهماکفافهزینههارانمیدهد

»وزنه برداران ما الگوی س��ایر کشورها شدند، 
بنابراین در مسابقات جهانی کار سختی پیش رو 
داریم.« این صحبت های حسین توکلی است، 
س��رمربی تیم ملی پاراوزنه ب��رداری ایران که 
مش��کلات اقتصادی امان��ش را بریده اس��ت: 

»مش��کلی بابت تمرینات و برگ��زاری اردوها 
جهت حض��ور در قهرمانی جه��ان نداریم، اما 
واقعیت این است که به خاطر وضعیت اقتصادی 
و هزینه های سرسام آور که همه فدراسیون ها و 
رشته های ورزشی با آن درگیر هستند مشکلات 

زیادی ایجاد شده است، به طوری که بودجه در 
نظر گرفته ش��ده کفاف هزینه ه��ا را نمی دهد. 
ش��اید این حرف ها تکراری باشد، اما متأسفانه 
عین واقعیت اس��ت. باید بپذیریم که مس��ائل 
اقتصادی روی عملکرد همه رشته های ورزشی 
تأثیر گذاش��ته است. خوش��بختانه فدراسیون 
نگاه ویژه ای به پاراوزنه برداری دارد، اما واقعیت 
این اس��ت که این موضوع تأثی��رات خودش را 

می گذارد.« 
تیم ملی پاراوزنه برداری ایران براساس گفته های 
سرمربی، دوره بدنسازی و قدرتی تمرینات را به 
خوبی پشت سر گذاشته است و حتی ایرادهای 
تکنیکی را نیز تا حدودی برطرف کرده و آماده 
برگزاری آخرین اردو قبل از اعزام به مسابقات 
جهانی اس��ت. اردویی که وزنه برداران را به اوج 
آمادگی می رس��اند، اما همین خ��ود به دلیل 
مسائل و مش��کلات مالی، یکی از دغدغه های 
سرمربی تیم است، خصوصاً که تقریباً 4۰ روز 

بعد از مسابقات قهرمانی جهان این تیم باید در 
بازی های پاراآسیایی هانگژو روی تخته برود و 
برای حضوری موفق در ای��ن رقابت ها نیز باید 
شکل تمرینی تیم حفظ شود: »نحوه تمرینات 
ما به گونه ای است که برای هر دو مسابقه آماده 
می شویم. وقفه 4۰ روزه ای بین این دو مسابقه 
اهمیت زیادی دارد، بنابراین باید شکل تمرینی 
را حفظ کنیم ت��ا بتوانیم با س��رعت بالاتر بعد 
از ریکاوری ب��ه تمرینات برگردی��م. تیم ملی 
در رقابت ه��ای جهانی با حداکث��ر توان حاضر 
می ش��ود. این تی��م قهرمان جهان اس��ت و در 
جهانی زنگ تفریح نخواهی��م بود. وزنه برداران 
ما الگوی خیلی از کشورها هستند. نباید از این 
موضوع غافل شویم، چراکه وقتی آنها به لحاظ 
رکوردی وزنه برداران ایران را الگو قرار می دهند 
به معنای رشد آنهاست و ما باید به این موضوع 
توجه کنیم و این نش��ان دهنده ل��زوم توجه به 

پاراوزنه برداری است.«

 الگوی 
 پاراوزنه برداری

دنیا هستیم، اما ...

      بازتاب

      چهره

| روزنام��ه جوان |  ش��ماره 88498432136796سرويس ورزشي ش��نبه 17 تی��ر 1402 | 19 ذی الحج��ه 1444|

 حسن یزدانی چهارشنبه هفته گذشته میهمان تمرینات 
تیم ملی ب�ود. آزادکار پرافتخ�ار ایران ام�ا با ظاهری 
متفاوت و البته جالب توجه شاهد تمرین آزادکاران برای 
حضور در مسابقات رنکینگ دار مجارستان بود. دوربین 
عکاس ها در حال�ی تصوی�ر او حین تماش�ای تمرین 
ملی پوشان کشتی را به ثبت رساند که پیراهن بارسا را 
به تن داشت. انتخابی که می تواند نشانه علاقه مندی او 
به کاتالان ها باشد. بعد از انتشار این تصاویر بسیاری 
درصدد آن بودن�د که بدانند رقی�ب یزدانی طرفدار 
کدام تیم است، رئال یا بارسا؛ با توجه به اینکه یزدانی 
و تیلور رقبای دیرینه و قدری در کشتی هستند، بعد 
از انتش�ار عکس های یزدانی با پیراهن بارس�ا برای 
بسیاری جالب بود که بدانند رقیب او طرفدار کدام تیم 
است. آیا تیلور در علاقه مندی های فوتبالی خود نیز با 
یزدانی رقیب است یا در این زمینه با آزادکار محبوب 

و محجوب ایران در یک مسیر قرار دارد؟!

دنیا  حیدری

فريدون حسن

حامد  قهرمانی

وقتی به بلغارستان هم می بازیم

 والیبال  فراموشی  »بردن« 
گرفته است!

»بردن را فراموش کرده ایم«، این بهترین تعبیری است که می توان در 
خصوص وضعیت این روزهای تیم مل��ی والیبال در عرصه رقابت های 
لیگ ملت ها به کار ب��رد، حقیقتی که حتی مربی تی��م ملی هم به آن 

اعتراف می کند.
تیم ملی در دو مین بازی هفته س��وم رقابت ه��ای لیگ ملت ها از پس 
بلغارستان هم برنیامد تا حالا بلغارها که قبل از بازی با ایران فقط یک 
برد در کارنامه داش��تند، تعداد پیروزی هایشان با ایران در عدد 2 برابر 
شود. صبح دیروز وقتی ایران ست اول 25 بر 21 برد، همه تصور کردیم 
کار تمام است، اما بلغارها ست دوم را با همان نتیجه بردند! ایران ست 
سوم را 25 بر 22 برد تا باز هم امیدوار شویم که می توانیم ببریم، اما در 
عین ناباوری بلغارها ست چهارم را با نتیجه مشابه ست سوم بردند! دو 
تیم در شرایط کاملًا برابر به ست پنجم رفتند و تا امتیاز هفت هم برابر 
پیش رفتند، اما ناگهان این بلغارها بودن��د که فاصله ایجاد کردند و در 
نهایت 15 بر 11 ست و بازی را به سود خاتمه دادند. در حالی که ایران 
می توانست حتی قبل از رسیدن بازی به س��ت پنجم کار را تمام کند، 
اما مثل تمام بازی های قبلی بدون برنام��ه و ضعیف در تمام فاکتورها 
باختیم. باختیم تا عملًا شانس صعود به مرحله بعدی از بین برود و حالا 
این خطر بیشتر از قبل احساس می شود که تیم ملی ایران بعد از یک 
دهه درخشش در سطح اول والیبال جهان با عقب گردی آشکار دوباره 

تبدیل به زنگ تفریح تیم های جهان شود.
علیرضا طلوع کیان، مربی تیم ملی کشورمان این روزها در غیاب بهروز 
عطایی لحظات سخت و نفسگیری را در آناهایم امریکا سپری می کند. 
تصور این روند نتیجه گیری را حت��ی بدبین ترین هواداران والیبال هم 
نداشتند و بدون اغراق باید عنوان کنیم که همه منتظرند تا کابوس لیگ 
ملت ها برای ایران تمام شود. طلوع کیان بعد از شکست بد تیم ملی مقابل 
بلغارستان گفت: »در حمله مشکل داشتیم، با تعویض ها در ترکیب تیم 
تغییراتی ایجاد کردیم، اما پیروزی در والیبال را فراموش کرده ایم. باید 
این مشکل را حل کنیم تا این تجربه برای بازیکنان به دست بیاید که 

فقط والیبال بازی نکنند. اعتماد به نفس باید به تیم باز گردد.«
ایران ساعت ۳:۳۰ بامداد روز یک شنبه 1۸ تیرماه در سومین مسابقه 
هفته س��وم لیگ ملت ها برابر آرژانتی��ن صف آرایی و ب��ه فاصله تنها 
2۰ساعت بعد آخرین بازی خود را مقابل کوبا برگزار می کند. طلوع کیان 
در خصوص این بازی می گوید: »شرایط آنها به گونه ای است که گویی 
شش لیبرو و شش پاسور در زمین دارند، یعنی تمام آنها در توپ گیری 
و پاس عالی هستند و کار حمله را بلدند. قطعاً بازی سخت و سنگینی 

خواهیم داشت. البته ما هم دست و پا بسته نیستیم.«

هشدار به امباپه؛ یا تمدید کن یا برو

کار دشوار انریکه در پی اس جی
لوئیس انریکه مارتینز بعد از چند هفته حاش��یه و کشمکش سکاندار 
هدایت پاری سن ژرمن شد تا نیمکت مربی خراب کن پی اس جی حالا 
به یک اسپانیایی برسد. نیمکتی که انریکه حتماً خوب می داند پیش از او 
حتی به بزرگانی چون کارلو آنجلوتی، لورن بلان، اونای امری، پوچیتینو 
و توماس توخل هم رح��م نکرده و با آنها به چیزی بیش��تر از قهرمانی 

فرانسه دست نیافته است.
با این اوصاف انریکه هدایت پاریس��ی ها را پذیرف��ت و حالا باید 
منتظر ماند و دید که پی اس جی با تفکرات مرد اسپانیایی تا کجا 
پیش خواهد رفت. باید صبر کرد و دید انریک��ه می تواند رؤیای 
قهرمانی در اروپای پاریسی ها را تحقق ببخشد یا اینکه او هم مانند 
اسلاف نامدارش مجبور به خداحافظی با پاریس آن هم با دستان 

خالی می شود.
 مهم ترین چالش انریکه در شروع کار مسئله دس��تیارانش بود که او 
با پافش��اری خود آن را حل کرد. او با لوئیس کامپوس، مدیر ورزشی 
پی اس جی اختلافاتی بر س��ر این قضیه داشت، اما در نهایت  توانست 
تمام اعضای کادر فنی خودش را به پاریس ببرد. گفته   می شد کامپوس 
اصرار داشت او با دو دستیار کریستوف گالتیه )مربی سابق پی اس جی( 
کار کند، اما  انریکه تأیید کرد که آیتور اونس��وئه )آنالیزور(، خواکین 
والدس )روانشناس ورزشی( و رافل پل )بدنساز( در پی اس جی نیز او را 
همراهی خواهند کرد. انریکه همچنین اعتراف کرد که کار پیوستن دو 
دستیار دیگرش به پی اس جی فعلًا به مشکل خورده، ولی اطمینان داد 
که تا چهار روز دیگر و قبل از شروع تمرینات پیش فصل قراردادشان 

را امضا کنند.
موضوع مهم دیگر باشگاه فرانس��وی مسئله امباپه است. موضوع 
تکراری انتقال امباپه به رئال مادرید این روزها باز هم داغ شده و 
حتی شنیده می شود که او مذاکراتی مخفیانه با پرس رئیس رئال 
هم داشته، خبری که خشم الخلیفی، رئیس پاری سن ژرمن را در 
پی داشته است: »وقتی فهمیدم که امباپه می خواهد مجانی جدا 
شود شوکه ش��دم. این واقعاً ناراحت کننده است، چراکه کیلیان 
پسر خیلی خوبی است. او یک جنتلمن واقعی است. پس چطور 
می شود که چنین کسی بخواهد رایگان برود و بزرگ ترین باشگاه 
فرانسه را تضعیف کند. این کیلیانی که می شناسیم، نیست. وقتی 
این موضوع را فهمیدم واقعاً ش��وکه ش��دم. او باید سریع تصمیم 
بگیرد اگر نمی خواهد قرارداد جدید با ما امضا کند درهای خروجی 

به رویش باز است.«
در عین حال خبر می رس��د که لیورپول هم به ص��ورت جدی خواهان 
به خدمت گرفتن امباپه اس��ت. بندر نش��ینان حاضرند ب��رای امباپه 

2۰۰ میلیون یورو بپردازند.

عدم حمایت مس��ئولان محلی، یکی از مشکلات مشترک اهم 
ورزشکاران در رشته های مختلف اس��ت که این بار صدای رضا 
اطری، نائب قهرمان کشتی آزاد جهان را درآورده است. دوبنده 
تیم ملی آزاد ایران که این روزها خود را برای حضور در رقابت های 
جهانی بلگراد آماده می کند با دلخوری از بی توجهی مسئولان 
استانی می گوید: »از مس��ئولان شهری گرفته تا هیئت کشتی، 
هیچ کدام در این س��ال ها حمایتی از من نداشتند که هیچ، یک 
تماس ساده برای حال و احوال هم نگرفتند. هیچ حمایتی از آنها 
ندیدم و همیش��ه تک و تنها جنگیدم، حتی بعد از کسب مدال 
جهانی هم جواب تلفنم را ندادند. البته من به دلیل شرایط کاری 
پدرم در تهران متولد شدم، اما اصالتاً بابلی هستم و سال هاست 
که به عنوان کش��تی گیر این استان شناخته می ش��وم، اما این 

مسئله تأثیری در نگاه مسئولان شهرم نداشته است.«

مسئولان بابل حالم را هم نمی پرسند!

»جان نثار«  و » توانمند«  جا  زدند!

سردرگم 
و بلاتکلیف مثل 

استقلال

شیوا  نوروزی
  گزارش

 ظاهر متفاوت یزدانی 
در تمرینات کشتی

قاب

اعتراف به یک واقعیت تلخ
فوتبال ایران مملو از قوانینی است که نه فقط ضمانت اجرایی ندارند که 
عامل ایجاد فساد بیشتر اس��ت، واقعیت تلخی که اعتراف این روزهای 

برخی بازیکنان سابق آن را ثابت می کند. 
مقابله با فساد و برچیدن بس��اط آن نیازمند بررسی همه جانبه مسائل 
و حتی راهکارهای پیش��نهادی اس��ت. با این وج��ود در فوتبال ایران 
آقایان یک ش��به تصمیم می گیرند، تصمیماتی که ن��ه فقط اوضاع را 
بهتر نمی کند، بلکه شرایط را به مراتب بدتر هم می کند، بی آنکه درس 
عبرت ش��ود یا تجربه ای که در آینده به کار بسته ش��ود! قوانینی چون 
عدم استفاده از بازیکن خارجی، سقف قرارداد و همچنین سقف بودجه 
از جمله همین قوانین امتحان پس داده است که با ادعای مهار فساد و 
مقابله با تورم و رشد نجومی قراردادها وضع شده است، اما نه فقط سودی 

در پی نداشته که خود نیز زمینه ساز فساد بیشتر شده است.
عدم توجه به زیرساخت ها و مهیا کردن شرایط جهت وضع قوانین باعث 
می شود تصمیمات گرفته ش��ده نتیجه عکس در پی داشته باشد و این 
همان مسئله ای است که سرمربی جوان استقلال نیز به درستی به آن 
اشاره می کند: »این سقف گذاشتن ها باعث می شود فساد مالی در فوتبال 
ما زیاد و پول های زیر میزی جا به جا ش��ود، باشگاه ها هم مجبورند رقم 
بیشتری پرداخت و بیشتر از گذشته ضرر مالی کنند. بنابراین بهتر است 
این طرح های شکست خورده را همین الان جمع کنیم تا تیم ها بیش 
از این متضرر نشوند.« می توان صحبت های نکونام را بهانه جویی برای 
ولخرجی در استقلال خواند، اما نمی توان آن را رد کرد وقتی تجربه آنچه 

او بر زبان آورده را ثابت می کند. 
مسئله مهم عدم نظارت در فوتبال و عملکرد مدیران باشگاه هاست، نه 
وضع قوانین الله بختکی! قوانینی که امس��ال وضع می شوند و سال بعد 
ملغی، اما تاوان همان یک سال را فوتبال ایران باید تا سالیان سال پس 
بدهد، درس��ت مثل زمانی که آقایان ورود دروازه بان خارجی را ممنوع 
کردند تا قیمت گلرهای داخلی یک شبه 2۰ برابر شود، اتفاقی که بعد از 

ممنوعیت استفاده از بازیکن خارجی نیز رخ داد. 
در واقع نظارت که نباشد هیچ قانونی نمی تواند مانع از بروز فساد شود، 
چراکه راه های دور زدن قانون کم نیست، قانونی که روزی سقف معینی 
برای قرارداد بازیکنان در نظر گرفته بود، اما مهدی رحمتی، سرمربی این 
روزهای نساجی صراحتاً از دور زدن آن در زمانی که بازی می کرد، گفت: 
»نمی دانم یادتان هست یا نه، ۳5۰ میلیون سقف قرارداد بود و من اولین 
نفری بودم که به سازمان لیگ رفتم و گفتند قراردادت همین قدر است. 

من دروغ نمی گویم همان موقع قرارداد من بیش از یک میلیارد بود.«
بی ش��ک کمتر کس��ی اس��ت که به یاد نیاورد روزی باش��گاه ها برای 
متعادل س��ازی توافقات خود با بازیکنان و رعایت ظاهری قانون حتی 
اقدام به پرداخت میلگرد و اتومبیل های وارداتی هم می کردند. اقداماتی 
که تک تک آنه��ا نتیجه عدم نظارت بر عملکرد مدیران باش��گاه ها بود. 
باشگاه هایی که تماماً دولتی بودند و هستند و هزینه های آنها از جیب 
ملت پرداخت می شود، اما کمتر کسی به صرافت آن می افتد که قدمی 

در متعادل سازی این حجم از برداشت از بیت المال بردارد.
رحمتی و نکونام امروز به واقعیت تلخی اشاره می کنند که کمتر کسی 
است که نداند. این همان معضلی است که س��ال ها از حنجره اصحاب 
رسانه فریاد زده شد و روزی گوشه ای از آن توسط مجلس نیز جمع آوری 
شد، اما هیچ اراده ای برای رسیدگی به آن وجود نداشت که اگر داشت، 
امروز بار دیگر شاهد وضع قوانین امتحان پس داده  ای نبودیم که احدی 
بدان توجه نمی کند و تنها چند جمله نوشته شده روی کاغذ است و بس! 
واقعیتی که کمتر کسی  است که از آن بی اطلاع باشد، حتی از مسئولان 

بالارده ورزش کشور! 
با این وجود آقای��ان همچنان به وض��ع قوانین دل خ��وش می کنند 
و کوچک تری��ن اهمیتی به نظ��ارت بر عملکرد تیم ه��ا و مدیران آنها 
نمی دهند، نظارتی که تا زمانی که نباشد هیچ قانونی نمی تواند مفید 

و تأثیر گذار باشد.


